



أوصنا لإبن داود مبارك الآتى بإسم الرب  
(مت ٢١ : ٩)

- ❖ أنشد الجموع هذا القرار أثناء مجيء السيد المسيح إلى اورشليم. فإبن داود كان لقباً معروفاً للمسيا المنتظر ويعنى أنه قد جاء الملك الجديد ليخلص شعبه. وكلمة أوصنا كانت صرخة إلى الله وتعني خلصنا الآن.
- ❖ فالجميل أيضاً أن الملاك غبريال قد استخدم هذا اللقب عند بشارته للسيدة العذراء بميلاد السيد المسيح قائلاً: "ويعطيه الرب كرسى داود أبيه" (لو ١ : ٣٢). علي الرغم من أن سليمان الحكيم قد قام ببناء الهيكل إلا أن داود أبيه كان من أعظم ملوك إسرائيل ... فهو أول من دخل قلوب شعبه حتي قيل عنه في الكتاب المقدس "وجدت داود بن يسي رجلاً حسب قلبي الذي سيصنع كل مشيئتي" (أع ١٣ : ٢٢).
- ❖ وقد جاء هذا الأحد البهيج وأكملت كلمات أشعياء النبي ... وخرج الجموع لإستقبال إبن داود متذكرين صفات المسيح ومملكته "ويخرج قضيب من جذع يسى وينبت غصن من أصوله ويحل عليه روح الرب روح الحكمة والفهم روح المشورة والقوة روح المعرفة ومخافة الرب" (أش ١١ : ١ ، ٢).
- ❖ لقد زلزلت تسابيح الشعب أجواء مدينة اورشليم فشدت بالطبع إنتباه أناس لم يعرفوا من قبل المسيح إبن داود، فأصبح لهم هذا اليوم هو يوم فرح وخلاص... "ولما دخل اورشليم إرتجت المدينة كلها قائلة من هذا فقالت الجموع هذا يسوع النبي الذي من ناصرة الجليل" (مت ٢١ : ١١)
- ❖ يكفى أن مشهد أحد الشعانين والجموع ممسكة بسعف النخيل لإستقبال المسيح اليوم هو بعينه المنظر الذي رآه يوحنا الحبيب في اورشليم السمائية وعمما سيكون عليه الحال للجمع الواقف أمام العرش السمائي "بعد هذا نظرت وإذا جمع كثير لم يستطع احد ان يعدّه من كل الامم والقبائل والشعوب والألسنة واقفون امام العرش وامام الخروف ومتسرلين بثياب بيض وفي ايديهم سعف النخل" (رؤ ٧ : ٩)

Hosanna to the Son of David!

Blessed is He Who Comes in the Name of the Lord  
Matthew 21 : 9

- ❖ The people chanted this refrain as Jesus made his way into the Holy City Jerusalem. Son of David is a popular title for the Messiah and a phrase that signifies that a new king has come to save his people. And "Hosanna" is a cry to God that means "save us now".
- ❖ The title Son of David is used at the very beginning of the Gospel of St. Luke, in the announcement to Mary the angel Gabriel says, "and the Lord God will give Him the throne of His father David" (Luk 1 : 32). David was considered Israel's greatest king even though Solomon built the Temple and ruled the golden age of prosperity and wealth. David was as we might say first in the hearts of his countrymen; of whom it is written "I have found David the son of Jesse, a man after My own heart, who will do all My will" (Act 13 : 22).
- ❖ Then on that bright Sunday morning the ancient words of the prophet Isaiah were fulfilled as the crowd welcomed the son of David. They went out and having in mind the God's words "I there shall come forth a rod from the stem of Jesse, and a branch shall grow out of his roots. The Spirit of the LORD shall rest upon Him, the Spirit of wisdom and understanding, the spirit of counsel and might, the Spirit of knowledge and of the fear of the LORD" (Isa 11 : 1 - 2)
- ❖ The praises of the crowd stirred up the whole city of Jerusalem. There were some in the city, who did not, of course, know Jesus. Then this day became a day of joy and salvation for those who did not know Jesus before... "And when he had come into Jerusalem, all the city was moved, saying, Who is this? So the multitudes said, This is Jesus the prophet from Nazareth of Galilee." (Mat 21 : 10 - 11).
- ❖ It is enough to say that today's scene is the same as what Saint John the beloved saw in the revelation when the multitude were holding palm branches while standing in front of the throne "After these things I looked, and behold, a great multitude which no one could number, of all nations, tribes, peoples, and tongues, standing before the throne and before the Lamb, clothed with white robes, with palm branches in their hands" (Rev 7 : 9)

Church News and Schedule by telephone:  
514- 274-1589

website [www.stmarkmontreal.ca](http://www.stmarkmontreal.ca) email:  
[mark@saintmarkmontreal.ca](mailto:mark@saintmarkmontreal.ca)

or visitation, please contact any of the fathers and leave a message

Fr. Pishoy Saad: 514-274-6119 fr\_pishoy@hotmail.com

Fr. Mikhail Aziz: 514-278-3859 [frmikhail@copticmail.com](mailto:frmikhail@copticmail.com)

### Service schedule

### مواعيد الخدمة

+ Evening Paschal prayers	Sun 6 - 9 PM	+ البصخة المسائية (اليوم)
+ Morning Paschal prayers	Mon 8½ - 10½ AM	+ البصخة الصباحية
+ Evening Paschal prayers	Mon 6½ - 9 PM	+ البصخة المسائية
+ Morning Paschal prayers	Tue 8½ - 10½ AM	+ البصخة الصباحية
+ Evening Paschal prayers	Tue 6½ - 9 PM	+ البصخة المسائية
+ Morning Paschal prayers	Wed 8½ - 10½ AM	+ البصخة الصباحية
+ Evening Paschal prayers	Wed 6½ - 9 PM	+ البصخة المسائية
+ Covenant Thursday	Thu 8½ - 2 A-P	+ خميس العهد
+ Evening Paschal prayers	Thu 5½ - 9 PM	+ البصخة المسائية
+ Good Friday	Fri 9 - 6 A-P	+ الجمعة العظيمة
+ Apocalypse	Sat 12 - 7 AM	+ أبو غالمسيس
+ Easter Holy Liturgy	Sat 7 - 12 P-A	+ قداس عيد القيامة
+ Sham El Neseem Holy Liturgy	Mon 5½-7½ AM	+ قداس شم النسيم

n

### أخبار الكنيسة

1. تقام صلوات البصخة المقدسة إبتداءً من مساء اليوم مساءً وصباحاً – كما تقام صلوات خميس العهد والجمعة العظيمة وليلة أبو غالمسيس وليلة العيد وشم النسيم طبقاً لمواعيد الخدمة المقابلة بالنشرة
2. تقام مائدة أغابي بعد قداس عيد القيامة المجيد ومن يرغب في الإشتراك الإتصال بصفوت صمويل 995-2049 (514) أو نيفين أسعد 583- 6243 (514).
3. يقام حفل يوم العيد إبتداءً من الواحدة بعد الظهر للأطفال.
4. أرسل مبلغ ١٠٠٠ دولار لكنائس أفريقيا حصيلة السنتات – الرب يعوضكم.

### معمودية مقدسة

تهنيء الكنيسة أحبائها بولوس أصفها وزوجته هيروت نابو أميرة بمعمودية الإبن المبارك كالب  
بارك الله في نموه ونشأته

### CHURCH NEWS

1. The prayers of the Holy Pascha will begin today in the evening and will be in the morning and in the afternoon during the week. The prayers of great Thursday, great Friday, Apocalypse night, the feast night and Sham El Neseem will be according to the services schedule on the left side of the news.
2. An Aghaby will be organized after the Holy Liturgy of the Feast of Resurrection, those who want to participate please call Safwat Samuel (514) 995-2049 or Nevine Assaad (514) 583- 6243.
3. The children celebration on the feast day will begin at 1:00 p.m.
4. An amount of 1000\$ (collected from the cents) was sent to the Church of Africa – May the Lord compensate you.

### Blessed Baptism

The Church congratulates her beloved Paulos Asfaha and his wife Hirute Nabu for the baptism of the blessed son Caleb.  
May God bless his upbringing and growth.